
 

MANIFIEST PER LA SUPERVIVÈNCIA DELS CLUBS ESPORTIUS I DE L’ESPORT BASE 

Actualment, el món de l’Esport, viu una situació en la que s’està jugant el futur d’una part important 

de les entitats que el composen i que, fonamentalment, son les que es dediquen a l’esport base. 

Aquestes entitats, en la seva immensa majoria, manquen completament d’ànim de lucre. 

Volem assenyalar que en la immensa majoria d’aquestes entitats, les seves Juntes Directives 

estan bolcades en la prossecució d’un únic fi que no és altre que el d’aconseguir que la ciutadania 

en general i la seva joventut en particular, puguin fer esport. 

La Legislació espanyola actual, fa que aquestes entitats siguin tractades en el que concerneix a 

les cotitzacions a la Seguretat Social i en les relacions laborals, com una empresa normal i 

corrent, amb ànim de lucre. 

En base a aquesta legislació algunes entitats han patit inspeccions per part de l’Autoritat Laboral i 

se les ha obert un expedient sancionador, el qual comporta una forta sanció econòmica que 

compromet seriosament la viabilitat econòmica de les entitats esmentades. 

Aquesta situació, que es va donar a conèixer sobretot en el segon trimestre del 2013, degut a les 

inspeccions de treball abans esmentades, va fer que a través d’un proposta que es va traslladar al 

Govern Espanyol, en aquell any, aquest es comprometés a estudiar el cas per poder acomodar-la, 

si era necessari, en la llei de suport als emprenedors. Per aquest fi es va constituir una comissió 

formada per a membres del CSD i del Ministeri de Treball, que després e dos reunions al gener i 

març del 2014, va concloure el següent: 

“El grup de treball, davant la dificultat que observa sobre poder ignorar el caràcter laboral en 

prestació de serveis que uneix a aquests clubs i entitats esportives amb els seus treballadors, 

eleva la proposta de regularitzar la relació entre les parts per mitjà del contracte a temps parcial, 

en els casos que procedeixi.” 

Aquella relació es pot comprendre, quan algunes de les persones que col·laboren en les entitats 

(entrenadors, directors tècnics, delegats, etc.) reben una quantitat de diners, que excedeixi la 

destinada a compensar les despeses que els suposa realitzar les tasques en les que col·labora, 

però que en molt pocs casos constitueixen un mitjà de vida ni una font principal i suficient 

d’ingressos per a qui les perceben. 

Cal ressaltar, que si les entitats han d’aplicar els barems de cotització que en l’actualitat 

existeixen, per fer front a les cotitzacions a la Seguretat Social, s’han d’incrementar les partides 

pressupostàries en l’apartat de sous i/o compensacions aproximadament en un 50% i en 

conseqüència, no queda un altre remei que incrementar els ingressos per poder equilibrar els 

pressupostos. 

Aquest increments, lamentablement, només poden venir de l’augment de quotes que paguen 

les/els esportistes, ja que tant les subvencions públiques com els ingressos d’altres tipus 

(sponsors i/o altres) si no han desaparegut han sofert reduccions importantíssimes. 

L’augment de les quotes té una repercussió directa i lògica a la par que trista, provocant el 

descens del número de persones que poden pagar les quotes dels cubs esportius. Cada cop més 

hi ha joves sense poder fer allò els hi agrada: fer esport. Això provoca conseqüències socials 



irreparables en la joventut i sanitàries derivades de la manca d’exercici físic. Tot el món es 

conscient que les bondats de l’esport per a la societat no es circumscriuen a la mera pràctica 

esportiva, sent sovint els clubs elements de cohesió social, claus en el desenvolupament de la 

joventut en els nostres pobles i ciutats. 

Així doncs, en el cas que les entitats poguessin fer front a la contractació d’algunes d’aquelles 

persones, al aplicar la legislació laboral vigent, es poden trobar amb alguns impediments que les 

impossibilitaria realitzar-la. Aquest impediments són, incompatibilitats a l’hora de regularitzar 

funcionaris, estudiants amb beques, parats amb prestació, pensionistes i altres col·lectius que 

poden veure’s afectats. En definitiva, el marc de contractació actual resulta un obstacle per 

regularitzar a les persones que col·laboren amb entitats esportives. 

Aquesta situació, va portar a un grup d’entitats esportives, fonamentalment del Baix Llobregat, a 

crear la Plataforma Taula de Castelldefels, que es constitueix com a tal en octubre de 2014, en 

defensa de l’Esport Base, per cercar sortides que poguessin solucionar la problemàtica actual en 

matèria de contractació per a les entitats esportives sense ànim de lucre. 

Després de mantenir reunions amb més clubs esportius de diferents disciplines, es va obrir una 

tongada de contactes amb tots els partits polítics amb representació en el Parlament de Catalunya 

per plantejar-se el tema i cerca el seu suport per trobar solucions, tant a l’hora d’elaborar una llei 

del voluntariat a Catalunya que contemplés la figura del voluntariat esportiu, que podia solucionar 

una part del problema, com per traslladar al Govern Central el tema ja que és qui té la 

competència en matèria de legislació laboral. 

No només s’han mantingut nombroses reunions amb les representacions polítiques, sinó que 

s’han ampliat als sindicats CC.OO. i UGT, a la Direcció Territorial de la Inspecció de Treball i 

Seguretat Social a Catalunya, la direcció Provincial de Barcelona de la Tresoreria General de la 

Seguretat Social i a la Delegació del Govern en Catalunya. A tots ells se les ha implantat tota la 

problemàtica, com una proposta elaborada per la Taula de Castelldefels dirigida a solucionar la 

situació creada. Totes les entitats i organismes esmentats ens han demostrat la seva total 

sensibilitat davant la problemàtica existent, al igual que tots han mostrat una inequívoca disposició 

a seguir buscant una solució. Com han indicat els diferents actors consultats, la proposta 

presentada per la taula de Castelldefels bé podria servir de proposta inicial, amb la que poder 

treballar fins arribar a una solució definitiva i satisfactòria. 

En aquest moments, quan estem a les portes d’unes Eleccions Generals a Espanya, entenem que 

és el moment adequat per plantejar a les candidatures que es presentin als comicis la nostra 

reivindicació i la proposta que, modestament, hem elaborat per aconseguir que les Entitats sense 

Ànim de Lucre i en concret les Entitats Esportives, puguem desenvolupar les nostres activitats 

dins de la legalitat, amb una normativa que ens permeti seguir fent el que ens agrada que és 

treballar per a que en la nostra societat en general i, sobretot, els joves, puguin fer esport. 

Tot això ens porta a demanar als partits polítics o candidatures, el seu compromís per a que una 

vegada constituïdes les noves Corts, treballin en l’elaboració d’un marc legal específic per a les 

nostres entitats, que permetia cotitzar a la Seguretat Social unes quantitats adequades a la labors 

exercides i a les capacitats dels clubs a través d’un sistema especial de cotització, i un marc de 

contractació que contempli les particularitats de les activitats que exerceixen tantíssimes persones 

dedicades a l’esport de forma inequívocament desinteressada en el nostre país. 

 

A Cornellà de Llobregat, novembre de 2015 


